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В работе исследовали трибологические свойства в экстремальных условиях, структуру и химиче-

ский состав антифрикционных покрытий на основе дисульфида молибдена, нанесённых магнетрон-

ным осаждением и распылением суспензии с различными типами плёнкообразователя на поверхность 

образцов из нержавеющей стали 12Х18Н10Т. Трибологические испытания в соответствии со стандар-

том ASTM G133 проводили при возвратно-поступательном перемещении шара из стали ШХ15 диа-

метром 6,35 мм в вакууме при температуре образцов 250 С. Определили коэффициент трения и ре-

сурс покрытий в экстремальных условиях эксплуатации. Покрытия суспензионного нанесения пока-

зали коэффициент трения 0,046—0,049, покрытие магнетронного осаждения 0,061. Максимальный 

ресурс покрытий суспензионного нанесения составил 19,7—21,8 часа, магнетронного — 22,7 часа. 
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Abstract 

The tribological properties under extreme conditions, the structure and chemical composition of antifric-

tion coatings based on molybdenum disulfide, deposited by magnetron deposition and suspension spraying 

with various types of film former on the surface of stainless steel samples (AISI 321), were studied. Tribo-

logical reciprocating movement tests in accordance with the ASTM G133 were carried. A steel 100Cr6 6.35 

mm diameter ball was used as a counter sample. Tests were conducted in vacuum at 250 С. The coefficient 

of friction and the lifetime of coatings under extreme operating conditions were determined. Suspension coat-

ings showed a friction coefficient of 0.046—0.049, magnetron deposited coating 0.061. The maximum ser-

vice life of suspension coatings was 19.7—21.8 hours, magnetron deposited — 22.7 hours. 

Keywords: molybdenum disulfide, antifriction coatings, tribological tests, vacuum, solid lubricant, magne-

tron sputtering, wear, ball on plate tests, composite coatings.  
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